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ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

تیم فوتبال پرسپولیس در حالی قهرمانی بیست و دومین دوره رقابت های 

لیگ برتر را به خود اختصاص داد که با حضور 3 مربی صاحب  ســـبک 

خارجی قبل از شروع رقابت های امسال و در رقابت با آنها، گل محمدی 

رقبای سرسختی برای کســـب این عنوان داشت، اما از دیدگاه هومن 

افاضلی ثبات فنی و مدیریت، ذهنیت برنده و تجربه، سه عاملی بود که 

باعث شد تا سرخپوشان برای هشتمین بار فاتح لیگ برتر ایران شوند. 

در ایـــن خصوص و البته درباره کلیت رقابت های امســـال و همچنین 

عدم موفقیت اســـتقلال دقایقی با افاضلی به گفت وگو نشستیم که 

متن آن را در ادامه می خوانید.

صحبت را از قهرمانی پرســـپولیس آغاز کنیم. بزرگ ترین عواملی که 

این تیم را به قهرمانی رساند چه چیزهایی بود؟

اول از همه اتحاد و روحیه تیمی. در هر صورت در پرســـپولیس به این شکل 

بود که بازیکنان دوســـت داشتند قهرمان شوند و در زمین به یکدیگر کمک 

می کردند و ارتباط خوبی بین بچه های این تیم حاکم بوده و هست. دومین 

مساله به ثبات کادرفنی مربوط می شود. البته مربی خوب و ثبات کادرفنی. 

به نظر من اینکه یک مربی ایرانی مجددا لیگ برتر را فتح کرد بهترین اتفاقی 

بود که می توانســـت برای لیگ ما بیفتد. امسال هم الحمدلله مربی خارجی 

کـــم نبـــود و در بین آنها، گل محمدی جام قهرمانـــی را برد. نکته بعدی که 

باعث قهرمانی در پرســـپولیس شد به ثبات در مدیریت بر می گردد. مدیران 

را در پرســـپولیس تغییر ندادند و زمینه های قهرمانی این تیم را فراهم کردند 

اما همین کار را با اســـتقلال کردند و باعث شـــدند تا این تیم بیشتر از سایر 

تیم ها نوسان پیدا کند، در حالی که استقلال هم پتانسیل قهرمانی را داشت. 

مربیان خارجی خوبی در لیگ برتر داشتیم و اهالی فن اعتقاد داشتند 

شاید قهرمانی و موفقیت به تیم یکی از این مربیان برسد. 

به نظر من از لحاظ نفری و نیروی انسانی استقلال و سپاهان از پرسپولیس هم 

بهتر بودند، اما از لحاظ تیمی نه. اتحاد و انسجام پرسپولیسی ها در فصل جاری 

را هیچ کدام از تیم ها نداشـــتند ضمن اینکه آنها تیم بســـیار باتجربه ای هم 

داشـــتند. در روزهایی که باید پرســـپولیس ذهنیت و تمرکز خود را در بازی 

حفظ می کرد این اتفاق را رقم زده و باعث شـــد تا در پایان فصل روی خوش 

فوتبال را ببیند. در روزهایی که روی این تیم فشـــارهای زیادی وجود داشت 

این روزها را با تجربه پشت ســـر گذاشته و درنهایت جام قهرمانی را بالای سر 

برد. همه اینها بر می گردد به تجربه مجموعه عوامل تیم پرســـپولیس و اینها 

همگی با هم از عوامل قهرمانی سرخپوشان بودند. در واقع معتقدم پرسپولیس 

برای قهرمانی ذهنیت قوی تر و بهتری نسبت به استقلال و سپاهان داشت. 

این یک فاکتور بسیار مهم است که به نظرم می آید تیمی مانند سپاهان باید 

به مرور این شاخصه را یاد بگیرد. 

درباره کلیت لیگ امسال چه نکاتی را مدنظر دارید؟ مثلا گفته می شود 

در لیگ برتر امسال خبری از حضور بازیکنان جوان و پدیده نبود. 

ما چند ســـال اســـت که این مشـــکل را داریم و خبری از پدیده ها نیست. 

چندین ســـال اســـت که از خروجی لیگ ما بازیکنانـــی مانند علی دایی و 

مهدی مهدوی کیا یا خداداد عزیزی بیرون نمی آید و دیگر مثل این بازیکنان 

نداریم. یا بازیکنانی مانند مجتبی جباری یا محرم نویدکیا در وسط زمین که 

به واقع بازیسازهای قهاری بودند. الان چند سال است که با چنین مشکلی 

مواجه هســـتیم و این موضوع فقط مختص رقابت های امســـال نیست. در 

پست هایی هم که یار زیاد داشتیم مدام در سال های اخیر شاهد هستیم که 

در این پســـت ها هم بازیکنان تخصصی و خوب که در حد پدیده باشند، کم 

می شوند. ما همیشه حداقل در فوتبال داخلی خودمان دفاع وسط داشتیم 

اما الان دفاع وسط های ما هم انگشت شمار شده اند که قابلیت بین المللی 

داشته باشند. دلیل این موضوع این است که در بخش پایه اتفاقات زیادی 

می افتد که اصلا کســـی به آن نمی پـــردازد، چون تمرکز همه به لیگ برتر و 

تیم ملی و نهایتا به لیگ دسته اول معطوف می شود. این در حالی است که 

توجه به پایه ها به سیاســـتگذاری کلان مربوط می شـــود که فدراسیون باید 

به دنبال این مسائل باشد. 

همین موضوع هم باعث می شـــود که سال های سال در رده های سنی 

در رقابت های برون مرزی حرفی برای گفتن نداشته باشیم. 

الان هم در حال حاضر به نظرم هر کسی که هدایت تیم امید را برعهده بگیرد با 

چالش بزرگی مواجه خواهد شد، چون بازیکنان آنچنانی در این رده سنی نداریم. 

دقایقی هم درباره اســـتقلال صحبت کنیم. معتقدید که نوســـانات 

مدیریتی جلوی موفقیت این تیم را گرفت؟

بله، همین طور است. این تیم نوسان عجیب و غریبی داشت که به نظرم بیشتر 

از بیرون به این تیم وارد شـــده تا اینکه خودش خودخواسته این نوسانات را 

به وجود بیاورد. این تیم بازیکنان بسیار خوبی دارد که به نظرم حتی آنها بهترین 

تیم لیگ از لحاظ نفری محسوب می شوند. بازیکنان این تیم همگی یا سابقه 

ملی در تیم بزرگسالان دارند یا در تیم ملی امید بازی کرده اند. 

چرا تیمی مثل استقلال با سابقه ای در حدود 80 سال در فوتبال کشور 

هنوز نتوانسته در قهرمانی رقابت های لیگ برتر دبل کند. 

درباره گذشـــته به دلایل متعددی می توان اشـــاره کرد، اما دلیل اصلی این 

موضوع یعنی قهرمان نشـــدن آنها در رقابت های امســـال این بود که دچار 

تغییرات مدیریتی شـــدند. در واقع تغییر مدیریتی، سازمان دهی ضعیف و 

بی پولی باعث می شود تا ذهنیت بازیکنان و تمرکز و  انگیزه شان تلاطم پیدا 

کند تا جایی که این نوســـان خودش را در نتایج هم نشان می دهد. بازیکن 

به زمین مـــی رود و بازی می کند، اما نگاه می کند که به تعهدی که داده اند 

عمل نمی کنند. وقتی شما بلاتکلیفی مدیریتی دارید بازیکن اصلا کسی را 

نمی بیند که با وی صحبت کند. وقتی مدیران جدید هم می آیند کار مدیران 

قبلی را قبول ندارد. اینها چیزهای خوبی نیســـت که در یک باشـــگاه با این 

سابقه اتفاق می افتد. ورزشکاران مثل سربازان خط مقدم به زمین می روند تا 

بجنگند، وقتی می بینند آن بالا در بین مدیران دعواست و کسی نمی تواند 

تصمیم بگیرد، این مسائل در شکل تیمی و روحیه و نحوه جنگیدن و تمرکز 

بازیکنان تاثیر می گذارد. در فوتبال امروز هم اگر شـــما با صد در صد تمرکز 

کار نکنید هرگز موفق نمی شوید.

هومن افاضلی در گفت و گو با »فرهیختگان«: چالش بزرگی پیش روی سرمربی امیدهاست

ذهنیت برنده، ثبات و تجربه پرسپولیس را قهرمان کرد
 مهم ترین اتفاق قهرمانی یحیی در بین مربیان خارجی بود                     تغییرات مدیریتی و بی پولی استقلالی ها را متلاطم کرد

سینا سعیدی فر در گفت وگو با »فرهیختگان«: اختلاف سطح تیم ها مشخص بود؛ اجازه ندادند قهرمان شویم

فکر می کردیم تراکتور را شکست بدهیم اما نه با این نتیجه!

بعد از درخشـــش ســـعیدی فر در جریان دیـــدار این تیم با 

تراکتور، فرصتی دست داد تا دقایقی با وی همکلام شویم. 

گفت وگوی خبرنگار »فرهیختگان« با این دروازه بان جوان را 

در ادامه می خوانید.

از بازی با تراکتور صحبت را آغاز کنیم. از حس و حالی که در 

این دیدار داشتی بگو. 

خدا را شکر بازی خوبی برد که با یک برد پرگل هم همراه شد. من 

هم خیلی خوشحالم که توانستم در این پیروزی سهیم باشم. این 

برد ارزشمند را به هواداران استقلال که در این فصل زحمات زیادی 

را کشیدند و مثل همیشه در سرما و گرما از تیم حمایت کردند تقدیم 

می کنیم. برای این بازی هم آنها آمدند و از ما حمایت کردند. این 

بازی آخر ما در این فصل در لیگ برتر بود هرچند هنوز جام حذفی 

باقـــی مانده و ما به این رقابت ها امید زیادی داریم. همچنین از 

آقا بهزاد و سیدحســـین که همیشه حامی من بودند متشکرم و 

از ســـایر بچه های تیم که حمایتم کردند و برای این دیدار به من 

روحیه و  انگیزه دادند قدردانی می کنم. در هر صورت این اولین 

دیدار لیگ برتری بود که به صورت ثابت درون دروازه قرار گرفتم. 

این در شـــرایطی است که بازی سنگینی را جلوی تراکتور پشت 

سر گذاشتیم و خدا را شکر که از این دیدار سربلند بیرون آمدیم. 

با عملکردی که در این دیدار داشتی به نظر می رسد استقلال 

به داشتن یک گلر آینده دار امیدوار شده باشد ضمن اینکه 

در این دیدار سیوهای ارزشمند و تماشایی را به ثبت رساندی. 

این لطف شماست. من فقط سعی کردم وظیفه ام را به نحو احسن 

انجام بدهم. ما داریم کار و تلاش می کنیم تا تیم نتیجه بگیرد. تا 

جایی هم که از دستم برآمد تلاش کردم تا دروازه را بسته نگه دارم 

تا در نتیجه پایانی، هرچند کم اما تاثیرگذار باشم. 

البته پیش از این در نیمه دوم دیدار با نفت مسجدسلیمان 

به میدان رفته بودی و تجربه حضور در لیگ را داشتی. 

بله درست است. مقابل نفت هم بازی کردم اما از آنجایی که در آن 

دیدار به یکباره با مصدومیت رضایی، فرصت به من رسید استرس 

بیشتری داشتم. با این حال خدا را شکر می کنم که در آن بازی 

هم کادرفنی و هواداران از من راضی بودند. 

برای بازی با تراکتور استرس نداشتی؟

برای این دیدار بچه ها حمایت خوبی از من داشتند و خدا را شکر 

خیلی اضطراب نداشتم. البته اوایل بازی چرا تا حدودی استرس 

داشتم اما هرچه که از جریان بازی سپری شد و تیم بر توپ و میدان 

مسلط شد، نگرانی من هم کم شده و به بازی تسلط پیدا کردم. 

از بابت اینکه نتوانســـتی کلین شـــیت کنی بعد از بازی از 

هواداران هم عذرخواهی کردی. از روزبه چشـــمی دلخور 

نیستی؟

دوست داشتم در این بازی به هر شکل ممکن دروازه استقلال را 

بسته نگه دارم. آقا روزبه به گردن ما حق دارد و آن اتفاق هم که از 

روی عمد نبود. من دوست داشتم کلین شیت کنم اما بالاخره در 

فوتبال این مسائل هم پیش می آید. هیچکس دلش نمی خواهد 

چنین اتفاقاتی بیفتد و روی گل خورده مقصر باشد. در آن لحظه 

هم روزبه می خواست جلوی توپ را بگیرد و سعی و تلاش کرد تا 

توپ وارد دروازه نشـــود. اما در هر صورت بدشانسی آوردیم و آن 

توپ وارد دروازه شد. 

آن لحظه ای که در تمرینات مشخص شد در بازی با تراکتور 

دروازه بان اصلی استقلال در بازی با تراکتور هستی، تا لحظه 

آغاز بازی چه بر تو گذشت؟ اصلا فکر می کردی استقلال با 

این نتیجه درحالی که تو در دروازه این تیم هســـتی، رقیب 

مطرح خود را شکست بدهد؟

با این نتیجه که نه اما قطعا می دانســـتیم که به زمین می رویم تا 

نتیجه خوبی را در بازی با تراکتور به ثبت برسانیم. در هر صورت 

قرار بود روحیه و  انگیزه مان را برای رقابت های حذفی حفظ کنیم. 

بنابراین همه یکدل بودیم که در این دیدار نتیجه خوبی بگیریم که 

خدا را شکر این مسابقه با یک برد هفت گله همراه شد. 

اولیـــن بار نام تو در تیم های پایه اســـتقلال و زمانی که در 

دربی امیدها پرســـپولیس را شکست دادید، شنیده شد. 

بعد از آن هم به تمرینات تیم بزرگسالان اضافه شدی و کار 

را دنبال کردی تا پنجشنبه که برای اولین بار در ترکیب ثابت 

استقلال قرار گرفتی. 

از آقای ســـاپینتو ممنونم که اعتماد کردند و این فرصت را به من 

دادند تا بتوانم خودم را نشان بدهم و بتوانیم با این پیروزی پرگلی 

که به دست آمد دل هواداران را شاد کنیم. در مجموع فرصت خوبی 

بود که سعی کردم از آن به بهترین شکل ممکن استفاده کنم. 

با صحبت های ســـاپینتو درباره قهرمان نشدن استقلال و 

اینکه به زعم وی این تیم بیشـــتر از سایر تیم ها استحقاق 

قهرمانی را داشت موافق هستی؟

من ســـعی می کنم خیلی وارد مســـائل اینچنینی و پیرامونی 

نشوم و بیشتر می خواهم روی عملکرد خودم تمرکز کنم هرچند 

ما هنوز جام حذفی را هم در پیش داریم و ســـعی می کنیم با 

کســـب این جام دل هواداران را شاد کنیم اما درباره اظهارات 

سرمربی تیم باید بگویم که این یک چیز واضحی بود که اتفاق 

افتاد و بحث دیگری نمی ماند. همه چیز شفاف و روشن است 

و همه می دانند که چه اتفاقی افتاد و همه دیدند چه گذشت. 

ســـطح اختلاف تیم ها را هم همه دیدند و به نظرم در این مورد 

صحبتی باقی نمی ماند. 

فکر می کنی در بازی های بعدی اســـتقلال، باز هم فرصت 

به تو برسد؟

تصمیـــم اول و آخر را در این زمینه کادرفنی می گیرد. آقا ســـید 

هم بزرگ ما و گلر مجربی به شـــمار می رود. ان شاءالله که از این 

دیدار هم با دســـت پر بیرون بیاییم. این بازی هم بسیار سخت 

است و امیدوارم که با کسب یک نتیجه خوب دیگر راهی فینال 

شویم. مطمئنا بهترین تصمیم را کادرفنی می گیرد و من هم تابع 

نظر آنها هستم. 

برای فصل آینده صحبت از تغییرات در قفس توری استقلال 

شنیده می شود. تصمیم خودت در این زمینه چیست؟

فعلا چیزی مشخص نیست. درباره فصل آینده نمی توانم از حالا 

حرفی بزنم. اجازه بدهید این دو بازی تمام بشـــود و بعد در این 

خصوص تصمیم گیری کنم. 

با استقلال قرارداد داری؟

بله قرارداد دارم اما اینکه چه اتفاقی بیفتد را از حالا نمی دانم. 

صحبت پایانی... 

من همه ســـعی خود را می کنم تا عملکرد خوبم را در هر زمانی 

که در درون دروازه اســـتقلال قرار بگیرم ادامه دهم، این قول را 

به هواداران می دهم.

رونمایی از یک پدیده جدید در دروازه استقلال
تیم فوتبال استقلال درحالی دیدار اخیر خود مقابل تراکتور را با یک برد هفت گله به پایان رساند که شاید خوشبین ترین هوادار این 

تیم هم فکرش را نمی کرد این تیم در ایستگاه پایانی فصل بیست ودوم رقابت ها به چنین نتیجه ای دست پیدا کند. این در شرایطی 

است که برای این دیدار ساپینتو ترجیح داد تا تیمش را با تغییراتی عمده به منظور استراحت دادن به برخی نفرات اصلی روانه میدان 

کند. در این بین آبی ها بیشترین تغییرات را در فاز دفاعی تجربه کردند این در شرایطی است که در غیاب سیدحسین حسینی 

که فصل پرفرازونشیبی را سپری کرده و در دیداری که ساپینتو به دروازه بان باتجربه و ملی پوش استقلال استراحت داده بود؛ سینا 

سعیدی فر جوان و آینده دار با عملکرد خوب خود نوید ظهور یک پدیده جدید در دروازه استقلال را داد.  این دروازه بان که پیش از 

این نام خود را از حضور در پایه های استقلال و در رده سنی امیدها بر سر زبان ها انداخته بود سرانجام در هفته پایانی لیگ برتر و با 

فرصتی که کادرفنی به وی داد، در قفس توری آبی پوشان قرار گرفته و با درخشش خود چشم ها را به خود خیره کرد، ضمن اینکه 

این دروازه بان جوان و جسور در این دیدار با 10 مهار توپ )سیو( از این لحاظ در جمع آبی پوشان در فصل جاری رکورددار شد.
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یادداشت

برای یحیی و بقیه مربی های لیگ

دایی جان ناپلئون نباشیم
آرســـن ونگر که سال ها با سرالکس 

فرگوسن رقابتی پایاپای و تماشایی 

برای فتح لیگ برتر جزیره داشـــته 

می گوید: »شاید گاهی شرایط کمی 

از کنترل خارج می شـــد به خصوص پس از تقابل های مســـتقیم. وقتی شما برای بردن 

و قهرمانی می جنگید شـــبیه دو شیر می شـــوید.« جدل بین مربیان بزرگ همواره وجود 

داشـــته اما در فوتبال ما بعضا این تقابل ها و کشمکش ها منجر به اتفاقاتی می شود که 

حواشی زیادی را به دنبال دارد. لیگ بیست ودوم پنجشنبه شب با قهرمانی پرسپولیس 

به پایان رســـید و طبق روالی که در این هفته  ها دیدیم و ظاهرا فعلا هم قرار بر پایان آن 

نیست دوباره شـــاهد حرف های تکراری درباره شایستگی و عدم شایستگی تیم ها برای 

قهرمانی بودیم. این روند غلط مدت هاست در فوتبال ما مرسوم شده و معمولا هر تیمی 

که در کورس قهرمانی قرار دارد و به زعم خود از داوری ضرر می بیند یا شرایط به طریقی 

پیش می رود که تصور می کند زمین و زمان دســـت به دســـت هم داده اند تا آنها نتیجه 

نگیرند، دســـت به دامان عوامل بیرونی و خارج از مستطیل سبز می شوند تا دستاویزی 

برای ناکامی خود داشته باشند. 

حتی همین پرسپولیس که در انتهای ماراتن فصل جاری موفق شد جام قهرمانی را بالای 

ســـر ببرد نیز در برهه ای از مســـابقات به داوری ها و برخی اتفاقات معترض بود که شـــاید 

شـــاخص ترین آن به مصاحبه یحیی گل محمدی پس از بازی برگشـــت با آلومینیوم اراک 

برمی گردد که معتقد بود اتفاقاتی که در این تیم و بازی هایش رخ می دهد بودار و مشکوک 

اســـت و با توجه به اینکه یک سال ونیم دیگر با پرسپولیس قرارداد دارد تیم او در این مدت 

قهرمان نخواهد شد و خبری از جام نیست. یحیی معتقد بود اجازه نمی دهند پرسپولیس 

با مربیگری او جام بگیرد اما درنهایت این اتفاق رخ داد و قرمزها هشتمین قهرمانی خود را 

جشن گرفتند. او قطعا خودش هم به این نتیجه رسیده که در آن زمان زود از کوره در رفته 

است و بهتر بود چنین بی محابا همه لیگ را زیر سوال نمی برد. 

در هفته های اخیر پرســـپولیس با استفاده از لغزش دو حریف مستقیمش به صدر جدول 

رسید و حالا نوبت ساپینتو و مورایس بود که بهانه جویی را آغاز کنند. حمله به عملکرد داوران 

و اینکه دست هایی درکار است تا ما قهرمان نشویم، شاید در ظاهر برای هوادار خوشایند 

باشـــد و همانی باشـــد که آنها در کری خوانی های هواداری خود اکثرا استفاده می کنند 

تا ناکامی تیم های مورد علاقه شـــان را توجیه کنند اما برای مربیانی که ســـال ها تجربه در 

فوتبال دارند بهانه قابل قبولی نیســـت. به خصوص که در همین »فرهیختگان« با بررسی 

داوری های دیدارهای سه تیم مدعی مشخص شد که سود و ضرر برای همه آنها بوده است. 

اینچنین زیر ســـوال بردن ارکان فوتبال باعث می شود که به تدریج تمامی نتایج زیر سوال 

برود و با کوچک ترین اتفاقی، بهانه جویی ها آغاز  شود. جذابیت فوتبال به اتفاقات غیرقابل 

پیش بینی آن اســـت و اگر قرار بود تمامی اشتباهات به پای عوامل خارج از فوتبال نوشته 

شود دیگر نیازی به برگزاری لیگ نبود. اگر استدلال های این مربیان درست باشد پس در 

همه ســـال های برگزاری رقابت های لیگ باید فقط شاهد قهرمانی یک تیم باشیم. وقتی 

اینچنین سلامت مسابقات از سوی مربیان مدعی لیگ زیر سوال برود، پس قهرمانی های 

قبلی آنها نیز با همین اســـتدلال زیر سوال می رود و در سال های بعد نیز هر تیمی جام را 

تصاحب کرد سایر رقبا می توانند آنها را متهم کنند که با روش هایی غیرفوتبالی توانسته اند 

این موفقیت ها را کسب کنند. به همین دلیل نه تنها نباید قهرمانی های 21 دوره قبلی لیگ 

را زیر ســـوال برد بلکه باید یاد بگیریم که چگونه به رقیب احترام گذاشـــته و قبول کنیم که 

درمجموع طول 30 هفته از ما بهتر بوده اند. 

حتی مورایس که در ابتدای حضورش در ایران نشان داد که یک مربی باتجربه و جنتلمن 

اســـت نیز در هفته های پایانی به شـــدت تحت تاثیر فضای مسموم فوتبال ما قرار گرفت و 

بارها نســـبت به داوری ها برای تیم خودش و همچنین رقبا معترض شـــد. شاید بهتر باشد 

یک بار برای همیشـــه چنین بحث هایی را خاتمه داده و از فضای توهم توطئه و دایی جان 

ناپلئون بودن خارج شویم. 
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